
Visionsmøde                         

 

Mandag d. 20. november 2023 kl. 19.00-21.30 i Plexus Idom-Råsted 
 

Arrangør:  

Idom Råsted Borgerforenings Visionsudvalg:  

Marianne Hestbjerg, Kristina Holst-Knudsen, Henrik Bækstrøm og Dennis Thiesen 

Deltagere: 

80 lokale borgere.  

Idom Råsted Borgerforening: Formand Andreea Oprea, næstformand Sine Anneberg, kasserer 

Jeppe Toft, sekretær Susanne Bang Nielsen, Morten Jensen, Marianne Fløe Hestbjerg, Kristina 

Holst-Knudsen og Henrik Bækstrøm.  

Ordstyrer: Marianne Fløe Hestbjerg 

Referat: Idom Råsted Borgerforening 

   

Andreea Oprea, bød velkommen og gav ordet videre til Marianne Fløe Hestbjerg, der stod for 

afvikling af aftenens møde.  

 

Dagsorden: 
1. Velkomst. 

2. Opsamling på Visionsmøderne i Råsted og Idom v. Marianne.  

3. PtX i lokalsamfundets regi – borgerforeningens rolle. v. Henrik og Marianne.  

Opsamling v. Dennis 
 

Pause kaffe / kage 
 

4. Gruppearbejde – udarbejdning af katalog og prioritering 

5. Fælles opsamling 

6. Næste skridt 

7. Opsamling 

 

Pkt. 1 Velkomst 
Andreea præsenterede visionsgruppen: Kristina, Dennis, Henrik, Andreea og Marianne.  

• Det er vigtigt, at vi samarbejder om at Idom-Råsted fortsat skal være et aktivt område at bo i 

og flytte til.  

• Det er et fælles ansvar. 

• Den nye visionsplan skal være et katalog over drømme og planer for fremtiden. 

 

Målet med visionsmødet: At samles og tale om de visioner vi har for vores lokalområde og at danne 

arbejdsgrupper, der skal være med til at skabe fremtiden.  

 

Husk det er vigtigt at støtte op om ideerne og arbejdet med at realisere vores visioner. Sammen 

udvikler vi vores lokalområde, så det fortsat er et attraktivt sted at bo og flytte til.  

 

Bak op om Idom Råsted Borgerforening, ved at tegne medlemskab. 

 

Det er vigtigt, at vi tager ansvar for Idom-Råsteds fremtid, at vi støtter op og gør en indsats. 
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Pkt. 2 Opsamling på Visionsmøderne i Råsted og Idom v. Marianne 
På visionsmøderne afholdt i henholdsvis Idom og Råsted før sommerferien 2023 blev der foreslået 

en række spændende ideer og tiltage. Disse samt input, som Borgerforeningen har modtaget, danner 

grundlaget for ’De fem paraplyer’. Her har vi kategoriseret de mange gode visioner: 

 

Grøn paraply: Bæredygtighed, natur og miljø (Marianne) 

 

Formål & vision:  

Tænke bæredygtighed ind i vores lokalsamfund. 

Natur & biodiversitet.  

 

Handling: 

• Oplevelsesturisme. 

• Kortlægning af "hemmelige hotspots" Attraktioner, natur, BB mm.  

• Fokus på biodiversitet og støtte til små lokale landbrug.  

• Forslag til brand: “Idom-Råsted er dem, der passer på …” 

• Udvikling af cirkulær økonomi initiativer.  

• Beskyttelse af ådale og rekreative områder. Vedligeholdelse efter etablering er vigtigt. 

• Udvikling af rekreative områder som f.eks. badesø, hjertesti, ude fitness. 

 

Blå paraply Kultur, sport og fællesskab (Andreea) 

 

Formål & vision:  

Idom Råsted en destination for oplevelser. 

Trivsel og mental sundhed 

 

Handling: 

• Fastholde traditioner som Sankt Hans, julefrokost mm. 

• Styrke og koordinere de lokale foreningers arbejde. 

• Etablering af en fælles digital eventkalender.  

• Tværgående aktiviteter som familieidræt, fællesspisninger, revy mm. 

• Mere samarbejde mellem Idom og Råsted ift. arrangementer. 

• Styrkelse af det frivillige foreningsliv 

 

Gul paraply:  Tilflytning og boligudvikling (Dennis) 

 

Formål & vision:  

Mit hjem, dit hjem, vores hjem.  

Øge indbyggertallet, sikre skolen og generationsskifte 

 

Handling: 

- Omdannelse af sommerhusområde til helårsboliger. 

- Nye byggegrunde ved den gamle sportsplads. 

- Fokus på seniorbofællesskaber og ældreboliger. 

- Markedsføring via videoer med fokus på natur, fællesskaber og børneliv. 

- Ambassadører fra foreningerne, der markedsfører lokalområdet. 
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Lilla paraply Ptx, erhvervsudvikling og infrastruktur (Henrik) 

 

Formål & vision:  

Et godt sted for erhvervsdrivende. God infrastruktur. 

 

Handling: 

• Etablering af stisystemer, der forbinder Idom og Råsted. 

• Stisystemer der fremmer adgangen til naturen.  

• Cykelstien Holstebro-Råsted. 

• Bedre kollektiv trafik - fx delebilsordning. 

• Støtte til lokale iværksættere. 

• Udvikling af oplevelsesøkonomi. 

• Publikumsjagtmesse i Plexus. 

• Flere overnatningsmuligheder. 

 

Rød paraply Idom-Råsted skole og børnehus, børnenes visionsplan (Kristina) 

 

Formål & vision:  

Mit hjem, dit hjem, vores hjem. 

Øge indbyggertallet, sikre skolen og generationsskifte. 

 

Handling: 

• Udvikling af pasnings, undervisnings- og fritidstilbud. 

• Etablering af et landsby-køkken: Benyttes af lokale, turister, skole/Solkær 

• Etablering af et ungdomshus/klubhus til de lokale børn og unge.  

• Sportscenter: Padle/tennisbane, kuperet cykelbane, klatre- og parkourbane. 

• Friluftsscene: Koncerter, musikklubber og andre kreative initiativer. 

 

Pkt. 3 PtX i lokalsamfundets regi ved Marianne og Henrik 
Idom Råsted Borgerforeningen repræsenterer hele lokalsamfundet. Borgerforeningen arbejder med 

og for en stærk visionsplan for hele området. Borgerforeningen kan ikke gå ind i enkelte borgeres 

private forhandlinger om salg og lign.  

 

Marianne og Henrik gennemgår Idom Råsted Borgerforenings grundlæggende samarbejdsstrategi 

der bygger på åbenhed, dialog, samarbejde og gennemsigtighed. Det er vigtigt med en god tone og 

et godt samarbejde, så lokalsamfundet fremstår som et attraktivt sted at bo og flytte til. Vi skal stille 

krav og gøre vores visioner tydelige, men altid på en konstruktiv måde til gavn for Holstebro 

Kommune generelt og i særdeleshed for Idom Råsted.  

 

PtX Idomlund har fyldt meget i lokalområdet og bliver tænkt ind som en del af visionsplanen. PtX 

bliver en del af udvalget: Erhvervsudvikling & infrastruktur. Der ligesom de øvrige udvalg referer 

til Borgerforeningen. Der arbejdes på et ’paragraf 17 stk. 4 udvalg.’  

 

PtX, erhvervsudvikling & infrastruktur udvalget arbejder på at sikre det bedst mulige samarbejde 

med Holstebro Kommune og investorerne. I den proces er det vigtigt, at vi som lokalsamfund er 

tydelige omkring vores visioner for fremtiden. Det er vigtigt med en åben dialog samt størst mulige 

gennemsigtighed i forhold til, hvad der sker.  
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Marianne og Henrik orienterer om: 

• At det er aftalt med Holstebro Kommune, at der afholdes et månedligt møde med 

embedsfolkene fra Holstebro Kommune.  

• At HC Østerby deltager i Idom Råsted Borgerforenings bestyrelsesmøde tirsdag den 5. 

december 2023.  

• At der arbejdes for at arrangere et borgermøde med de folkevalgte politikere, da de står bag 

beslutningerne vedr. PtX Idomlund. 

• At der arbejdes for, at der bliver afholdt et møde med investorerne. 

• At der arbejdes på at etablere et ’paragraf 17 stk. 4’ udvalg. 

 

Fra salen blev der opfordret til større åbenhed fra Borgerforeningen omkring, hvad der sker i 

processen. Det tages til efterretning. 

 

Opdatering v. Dennis Thiesen 

På Borgermødet: ’Hvad er det, kommunen vil i Idomlund’, som blev afholdt af Holstebro 

Kommune mandag den 30. oktober 2023 i Plexus fortalte forvaltningen fra Holstebro Kommune og 

HC Østerby om PtX Idomlund. 

 

I lokalsamfundets interesse arbejder Dennis for, at der skal afholdes endnu et borgermøde, hvor de 

folkevalgte politikere får mere taletid.  

 

Der verserer flere forskellige rygter både lokalt og i pressen om ændringer af det store PtX projekt i 

Idomlund. Et borgermøde vil skabe større gennemsigtighed og forhåbentlig afmystificere rygterne.   

 

Der har været holdt møde i økonomiudvalget om placering og evt. centrering af byggerierne. Når 

den endelige størrelse og udformning af PtX området er fastlagt, vil man tage stilling til, om, og 

hvilket slags udvalg der kan nedsættes evt: paragraf 17 stk. 4 udvalg, der kan gå på tværs af 

forvaltninger, politikere, eksterne aktører m.fl., som for eksempel Idom-Råsted. 
 

Der arbejdet på at få en klar udmelding fra borgmester H.C. Østerby omkring kommunens tiltag 

omkring Idom-Råsted og evt. sikring af skole, børnepasning, sociale tiltag osv. i en periode, medens 

der arbejdes med at udforme PtX området.  

 

De nuværende firmaer, der er i spil til en plads i CIP/COP, Skovgaard Energy/Ørsted, Plugpower og 

Everfuel. Det er staten der uddeler den ekstra strøm, der kommer fra Thor 1 og 2 fremover, og ikke 

skal i ledningsnettet, til forbrugerne. 

 

Dennis Thiesen vil gerne stå til rådighed som mellemmand mellem borgere i Idom-Råsted og 

Holstebro Kommunen, hvis man har direkte spørgsmål til projektet. 

 

Marianne har været i dialog med Skovgaard Energy, om hvor de står lige nu. Der er ikke nye tiltag, 

som der kan fortælles om på nuværende tidspunkt. De opfordrer os som lokalområdet til at være 

tydelige omkring vores visioner for fremtiden. På den måde skaber vi et godt samarbejde, hvor 

samarbejdspartnerne har nogle konkrete ønsker at forholde sig til.  

 

Borgerforeningen blev opfordret til at sikre økonomisk støtte til Idom-Råsted på samme måde der 

kommer penge fra vindmøllerne i Blæsbjerg.  
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Pkt. 4 Gruppearbejde – udarbejdelse katalog/prioritering 

Deltagerne fordeler sig i de fem paraplygrupper/fokusområder. Der tages udgangspunkt i de ideer 

og tanker der er arbejdet med tidligere på visionsmøderne i henholdsvis Idom og Råsted. 

• Hver gruppe skal nedsætte en styregruppe. 

 

Pkt. 5 Fælles opsamling 
Fremlæggelse af gruppearbejdet: 

 

Grøn paraply Bæredygtighed, natur og miljø (Marianne) 

 

Arbejdsgruppen arbejder ud fra en bred forståelse af bæredygtighed, hvor vi har fokus på Miljø, 

økonomi og det sociale. 

 

Vi bor i et område, hvor naturen skaber et fint fundament for at arbejde med bæredygtighed. Målet 

er, at det skal være en fælles indsats, hvor alle der har tilknytning til Idom og Råsted bidrager.  

Det er vigtigt, at der er ressourcer og frivillige til at vedligeholde de aktiviteter vi sætter i gang eller 

de ting vi etablerer eller bygger.  

 

Flere af gruppens forslag appellerer til samarbejde med andre af dem fem arbejdsgrupper. Det centrale 

er at skabe nogle gode synergier i lokalområdet.  

 

Stedet, hvor vi sammen passer på f.eks. agerhønen/viben:  

Idom Råsted skal være kendt for at være et sted med fællesskab. Vi vil gerne kendes for noget 

specielt f.eks. stedet, hvor de passer på agerhønen eller viben.  

 

Videnscenter ved Plexus: Mulighed for besøg af skoleklasser, forskere, naturelskere. Der bliver 

masser at vise frem i Idomlund. Underviserne på naturcentret kan evt. have timer på skolen og være 

med til at styrke de faglige fællesskaber. Lokale videns-personer kan også inddrages.   

 

Bæredygtig socialt boligfællesskab: Der skal boliger med fokus på miljø som boligfællesskaber, 

måske i en af de nedlagte gårde langs Storå.  

 

Landkort med hotspots: Idom-Råsted skal være mere synlig, med de hotspots der er.  

 

I PtX området skal der arbejdes med offentlig adgang til de søer der skal etableres og at det generelt 

bliver et område alle kan få glæde af. 

 

Blå paraply Kultur, sport og fællesskab (Andreea) 

Arbejdsgruppen havde rundet mange spændende fokuspunkter.  

Især etablering af en fælles, digital event kalender. Morten Jensen tager den opgave.  

• Målet er at øge synligheden af lokale begivenheder i Kontakt, hjemmeside, Facebook og evt. 

tavler ved indfaldsvejene.  

 

Alle begivenheder skal synliggøres i Kontakt, på hjemmesiden og på Facebook. På denne måde 

sikrer vi os, at alle har adgang til disse informationer.  
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Desuden arbejder gruppen for at programmet for den kommende uge / de kommende 2 uger 

synliggøres på skærmen i Plexus 

 

Arbejdsgruppen vil gerne introducere flere fællesskabsaktiviteter som en årlig revy, med lokale 

kræfter og historier.  

 

Der skal skiltes bedre til naturoplevelserne i Idom og Råsted, og laves nye stier. Arbejdsgruppen vil 

gerne arbejde på etablering af flere gåture. 

Arbejdsgruppens fyrtårn bliver arbejdet med oprettelse af en multibane og/eller fitness udstyr i det 

fri og/eller padel- og tennisbane samt bedre gymnastikredskaber til hallen. Dette skal undersøges 

nærmere.  

 

Alle lokale foreninger samt PtX-investorer opfordres til at afholde alle deres møder i PLEXUS og 

derved støtte op om huset. 

 

Gul paraply Tilflytning og boligudvikling (Dennis) 

Gruppen talte især om muligheden for at skabe nye, attraktive, byggegrunde i Idom og Råsted. 

Lokale kræfter i Råsted samarbejder lige nu med Holstebro Kommune om at omdanne nogle af 

sommerhusgrundene på Golfsvinget og Knudehus til helårsgrunde.  

 

Gruppen vil også arbejde på at kortlægge nye områder for attraktive byggegrunde i Idom. Vi har 

brug for en ny stor udstykning, som den der blev lavet, lavede for 20 år siden med Kofeltvej. 

Kofeltvej afledte i årene efter en stor positiv effekt på børnetallet i skolen. Vi ønsker i gruppen at 

opnå samme effekt med endnu en ny udstykning. 

 

Gruppen ønsker ligeledes at arbejde med realiseringen af tæt/lav bebyggelse/ældre boliger på 

grunden bag skolen. Dette projekt er allerede igangsat og drives af Jeppe Toft og Dennis Thisen. 

Der forventes konkrete planer og tegninger til fremlæggelse i det starten af 2024. 

Projektet forudsætter at der tegnes et antal lejeaftaler forinden byggeriet påbegyndes.  

 

Markedsføring: Borgerforeningen har både film og materiale der kan markedsføres. Det skal gøres 

professionelt og der skal være en plan. Forslag om børneliv + opvækst, landsbyordningen mm 

ligeledes forslag om at tilkøbe hjælp til markedsføring. Gruppen foreslår at markedsføringen 

koordineres overordnet for alle områderne i Visionsplanen. 

 

Følgende grupper blev dannet:  

Nye boligområder i Idom og Råsted: Ole Bøndergård (formand og ansvarlig for mødeindkaldelse) 

Tommy Bøggild 

Uffe Kloster. 

 

Tæt/lav bebyggelse/ ældreboliger: Jeppe Toft (formand) og Dennis Thiesen 

 

Markedsføring: Mark Laursen meldte sig efterfølgende til at sidde i gruppen for markedsføring. 
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Lilla paraply: PtX, erhvervsudvikling & infrastruktur (Henrik)  

Nedsættelse af Ptx udvalg, der varetager Idom-Råsteds ønsker og visioner ud fra kommune-

styrelseslovens paragraf 17 stk. 4. Der foreslås et udvalg bestående af 12 personer, tre politikere, 

fire lokale borgere fra Idom-Råsted, en-to udviklingskonsulenter, en til juridisk bistand og fire 

udviklere (én repræsentant pr. udvikler). 

 

Udviklerne skal bidrage til lokalområdet med f.eks.: 

• Indfrielse af PLEXUS Idom-Råsteds gæld.  

• Give halvanden million pr. år pr. projekt til Idom-Råsted. 

• Byggemodne 20 storparceller. 

• Etablere cykelsti mellem Idom og Råsted og videre til Holstebro.  

• Markedsføring. 

• Erhvervsnetværk mellem store og små lokale virksomheder. 

• Gratis fjernvarme til Idom-Råsted og omegn fra spildvarme. 

 

Facebook gruppe, der vil fortsætte arbejdet: Jesper Gandrup, Viggo Rækby, Dennis Bredal, Anne 

Mette Grønbæk, Charlotte Neuert og Henrik Bækstrøm 

 

Rød Paraply: Idom Råsted skole og børnehus. Børnenes visionsplan (Kristina) 

 

Arbejdsgruppen vil arbejde for:  

Flere vuggestuepladser i Solkær, da det er vigtigt, at de mindste børn i alderen 0-3 år kan få pasning 

i lokalområdet. Aktuelt er der en dagplejemor tilbage og en vuggestue som er fyldt op. 

 

Sikre at Idom-Råsted har attraktive tilbud for bosiddende børnefamilier og tilflyttere hvad angår 

tilbud om faciliteter til udeliv, bevægelse og motion, legepladser og andre mødesteder.  

 

Etablering af et ungdomshus for de lokale unge. Et sted som er åben på daglig basis og som kan 

understøtte sammenhold og danne grobund for nye relationer.  

 

Etablering af en friluftsscene til forestillinger, koncerter, filmaftner mm. 

 

Pkt. 6 Næste skridt 
Alle grupper refererer til et medlem fra borgerforeningens bestyrelse, der også er ansvarlig for, at 

der ikke laves dobbelt arbejde, men arbejdes sammen, på tværs af de enkelte grupper. 

• Forpersonen i de enkelte grupper indkalder til det første møde. 

 

Borgerforeningen vil snarest samle forslagene fra de enkelte grupper, og skrive det sammen i en ny 

visionsplan. 

• Målet er at udarbejde et visions-katalog.  

 

Idom Råsted Borgerforening indkalder til et opsamlende visionsmøde med de fem arbejdsgrupper 

således, at arbejdet kan koordineres og materialet til visionskataloget indsamles.  

 

 

Tak for et inspirerende og konstruktivt møde. 


